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DAMES EN HEREN, 
 
De Commissie voor Onderwijs, Vorming, Weten-
schap en Innovatie besprak op 6 december 2007 het 
verslag van het Rekenhof over de audit van de terbe-
schikkingstelling wegens persoonlijke aangelegen-
heden voorafgaand aan het rustpensioen in het on-
derwijs. 

1. Toelichting door de heer Adri De Brabandere, 
eerste-auditeur-revisor bij het Rekenhof 

1.1. Inleiding 

De heer Adri De Brabandere, eerste-auditeur-revisor 
bij het Rekenhof, stelt dat het Rekenhof een onder-
zoek heeft uitgevoerd naar de terbeschikkingstelling 
wegens persoonlijke aangelegenheden voorafgaand 
aan het rustpensioen van personeelsleden in het on-
derwijs (TBS). Het richtte zijn onderzoek op de for-
mulering en opvolging van de doelstellingen van het 
systeem, de raming van de vereiste budgetten en de 
toepassing van de regelgeving in de concrete perso-
neelsdossiers. Zoals gebruikelijk werd bij het onder-
zoek de tegensprekelijke procedure gevolgd: er werd 
eerst een voorontwerp voorgelegd aan het departe-
ment Onderwijs en Vorming en de bevoegde agent-
schappen, vervolgens werd een ontwerp van het 
verslag voorgelegd aan de minister. Met hun reacties 
werd rekening gehouden bij de opmaak van het ver-
slag. Het antwoord van de minister is integraal op-
genomen in het verslag. 

1.2. Regeling 

Het TBS-stelsel is ingevoerd in 1984 om een ar-
beidsherverdeling te bekomen als middel tegen 
jeugdwerkloosheid. Sindsdien is het systeem ver-
scheidene malen hervormd wegens het wegvallen 
van het oorspronkelijke motief. Sinds de grond-
wetswijziging in 1988 is de TBS-regeling een ge-
meenschapsmaterie, wat betekent dat de wachtgel-
den ten laste zijn van de Vlaamse Gemeenschap. 
 
Een belangrijke hervorming werd doorgevoerd in 
2002. De minimumleeftijd waarop de TBS kan in-
gaan werd toen opgetrokken van 55 jaar tot 58 jaar. 
Voor personeelsleden van het niet-hoger onderwijs 
die geboren zijn voor 1 september 1954 werd een 
overgangsregeling voorzien. Een gelijkaardige rege-
ling geldt ook voor de personeelsleden van het hoger 
onderwijs die geboren zijn voor 1 oktober 1952.  
 
In 2006 genoten bijna 11.200 onderwijsperso-
neelsleden TBS. Het systeem en de toekenningsmo-
daliteiten zijn geregeld in verschillende uitvoerings-

besluiten, enerzijds voor het niet-hoger onderwijs en 
anderzijds voor het hoger onderwijs. De eerste op-
merkingen van het Rekenhof handelen over het ver-
schil in terminologie dat wordt gehanteerd in de twee 
desbetreffende besluiten. 
 
Voor de kleuteronderwijzers is er een onsamenhan-
gende regeling. Voor hen geldt organiek de leeftijd 
van 56 jaar (in plaats van 58 jaar) om op TBS een 
beroep te kunnen doen. Toch wordt hun wachtgeld 
volgens de overgangsregeling verminderd. 
 
De regeling voor het niet-hoger onderwijs vertoont 
een hiaat in de cumulatiebeperking wat de cumulatie 
met een politiek mandaat betreft. 

1.3. Doelstelling 

Aanvankelijk werd TBS geregeld via het koninklijk 
besluit nr. 297 van 1984. De rechtspositiedecreten 
van 1991 en het Hogescholendecreet hebben het 
algemeen kader en de mogelijkheid van TBS vastge-
legd maar droegen de regering op de modaliteiten te 
bepalen. De Grondwet verplicht nochtans om essen-
tiële elementen van die modaliteiten decretaal te 
regelen.  
 
Er zou een vergelijking kunnen worden gemaakt met 
de salarissen. Ook daar heeft de decreetgever in 
2001 de elementen bepaald waarmee de regering 
rekening moet houden voor de vaststelling van de 
salarissen. Voor de modaliteiten van TBS is dat niet 
gebeurd. 
 
De doelstellingen en hun bijsturing van de TBS blij-
ken vooral uit stukken van de Vlaamse Regering. De 
TBS heeft aanzienlijke maatschappelijke gevolgen: 
ze bepalen mee de in- en uitstroom van het onder-
wijspersoneel. Ook de financiële gevolgen voor het 
personeel en de overheid zijn aanzienlijk. De vraag 
rijst of een parlementair debat over die modaliteiten 
wenselijk was geweest. Het decretaal vastleggen van 
de modaliteiten had misschien een debat kunnen 
stimuleren. 
 
In 2000 toen personeelstekorten in het onderwijs 
optraden, werd besloten om personeelsleden tijdens 
hun terbeschikkingstelling de mogelijkheid te geven 
tijdelijk weer in actieve dienst te treden. Deze maat-
regel stond  toen wel op gespannen voet met de 
toenmalige TBS-regeling. Ze had overigens bijzon-
der weinig succes.  
 
Bij de aanpassing van de TBS-regelgeving in 2002 
werden nieuwe doelstellingen geformuleerd, met 
name het tekort aan leerkrachten opvangen en de 
werkzaamheidsgraad van de bevolking verhogen. 
Deze doelstellingen waren weinig SMART (speci-
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fiek, meetbaar, aanvaard, realistisch en tijdsgebon-
den); ze waren niet specifiek, meetbaar, coherent en 
tijdsgebonden. Er werden geen specifieke doelstel-
lingen geformuleerd voor het hoger en het niet-hoger 
onderwijs. Nochtans mag worden aangenomen dat 
beide een verschillende personeelsbehoefte kennen. 
 
Tot slot was voor 2007 een afweging van de maatre-
gel aangekondigd en een inpassing in de eindeloop-
baanproblematiek. Dat is tot op heden niet gebeurd. 

1.4. Effecten 

Hoe volgt de overheid de effecten van de TBS-
regeling op? In het hoger onderwijs heeft de bevoeg-
de dienst de financiële gevolgen van de uitstroom 
van personeelsleden door TBS afzonderlijk opge-
volgd in specifieke opvolgingsrapporten met een 
budgettaire historiek en nauwkeurige prefiguraties. 
De opvolging van de TBS in het niet-hoger onder-
wijs is erg verschillend en gebeurt met jaarlijkse 
arbeidsmarktrapporten. Recent bevat ook het statis-
tisch jaarboek gegevens. 
 
Het Rekenhof vindt deze opvolging te beperkt of 
eenzijdig en onvoldoende gericht op de evaluatie van 
de mate waarin de doelstellingen werden bereikt. Het 
Rekenhof heeft daarom zelf enkele bestanden van de 
administratie met gegevens over het onderwijsperso-
neel geanalyseerd. Het kwam tot de volgende vast-
stellingen. 
 
In het rapport op blz. 23 is een grafiek opgenomen 
over de personeelscategorieën van 55 jaar en ouder 
op 1 januari 2006. 47,31 percent is terbeschikking 
gesteld. 6,31 percent is 60 jaar of ouder en komt niet 
meer in aanmerking voor TBS. Van wie nog in ac-
tieve dienst is, komt volgens eigen berekeningen 
17,42 percent niet in aanmerking voor TBS. Dit be-
tekent dat van de personeelsleden die in aanmerking 
komen voor TBS 62 percent TBS geniet en 38 per-
cent niet (grafiek blz. 24 van het rapport). 
 
Ook de evolutie van 2002 tot 2006 werd geanaly-
seerd. De afgelopen vijf jaar is het aandeel terbe-
schikkinggestelde personeelsleden in de betrokken 
leeftijdsgroep meer dan 10 percent gedaald. Van 
bijna 58 percent in 2002 tot iets meer dan 47 percent 
in 2006 (grafiek en tabel blz. 25 van het rapport). 
 
In de tabel op blz. 25 en de grafiek op blz. 26 van het 
rapport wordt er een onderverdeling gemaakt naar de 
onderwijssector. Het gewoon basisonderwijs kent het 
grootste aandeel terbeschikkinggestelde perso-
neelsleden. Er is daar een daling van meer dan 70 
percent in 2002 naar bijna 63 percent. Het hoger 
onderwijs heeft de sterkste daling gekend. Van 60 
percent in 2002 naar iets meer dan 36 percent.  

Vrouwelijke personeelsleden genieten absoluut en 
relatief meer van de TBS-regeling. Iets meer dan 57 
percent tegenover bijna 32 percent bij de mannen 
(zie tabel blz. 28 en grafiek blz. 29 van het rapport). 
 
Ook andere effecten werden nagegaan. In het secun-
dair onderwijs werd gekeken naar de personeelscate-
gorieën. Daarbij is het vooral het onderwijzend per-
soneel en het ondersteunend personeel dat van de 
TBS-regeling geniet (zie grafiek blz. 27).  
 
Het Rekenhof heeft ook nagegaan of de onderwijs-
vorm een rol speelt. Daarvoor beschikte het Reken-
hof over te weinig gegevens. Wel is er een analyse 
gebeurd naar de salarisschaal. Er bestaat een link 
tussen salarisschaal en onderwijsvorm.  
 
Er was een vermoeden dat de uitstroom via TBS in 
stedelijke gebieden groter zou zijn omdat arbeids-
marktrapporten stellen dat de uitstroom groter zou 
zijn in verstedelijkt gebied. Dit bleek fout: de plaats 
van tewerkstelling bleek onbelangrijk. De uitstroom 
ligt zelfs vijf percent lager in stedelijk gebied. 
 
Er werd ook onderzoek gedaan naar het inkomens-
verlies van de personen die TBS aanvragen. Het 
Rekenhof stelde vast dat de personeelsleden die vóór 
hun TBS een gedeeltelijke of volledige loopbaanon-
derbreking genoten, geen financieel nadeel onder-
vinden bij hun uitstap. 

1.5. Budgettering 

De begrotingen bevatten geen afzonderlijke kredie-
ten voor de terbeschikkingstelling van personeelsle-
den in het niet-hoger onderwijs. Deze uitgaven staan 
onder de kredieten voor actieve personeelsleden. De 
toelichtingen bij de begroting bevatten evenmin in-
formatie over de omvang van het budget dat bestemd 
is voor TBS. De interne werkdocumenten voor de 
begrotingsopmaak zijn verbeterd, maar geven nog 
altijd onvoldoende inzicht in de evolutie en raming 
van de deelbudgetten voor TBS. 
 
De budgetten noodzakelijk voor het hoger onderwijs 
zijn wel onder een afzonderlijk krediet ingeschreven. 
Bij de overname van de kosten voor TBS door de 
Vlaamse Gemeenschap in 2001 werden de nodige 
budgetten onderschat. De werkelijke uitgaven lagen 
in de periode 2001-2006 meer dan 39 percent hoger 
dan geraamd. 
 
De laatste jaren maakt de bevoegde dienst wel gede-
tailleerde ramingen en prognoses zodat de noodzake-
lijke budgetten nu waarschijnlijk correcter kunnen 
worden geraamd. 
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1.6. Toepassing van de regelgeving 

De risico’s op fouten zijn binnen het TBS-systeem 
beperkt. De administratie heeft dan ook al heel wat 
interne beheersingsmaatregelen ingebouwd zoals 
automatische berekeningen, vaste procedures, ken-
nispunten en gespecialiseerde agenten.  
 
Voor een steekproef van 120 personeelsleden keek 
het Rekenhof na of de toekenningsvoorwaarden voor 
de terbeschikkingstelling vervuld waren en of de 
berekening van het wachtgeld correct was. Het con-
cludeerde dat ten minste 2,45 percent van alle perso-
neelsdossiers een wachtgeldfout vertoonde. Voor 
alle dossiers met fouten volgde een rechtzetting door 
de administratie. Aangezien de dossiers relatief een-
voudig zijn, concludeert het Rekenhof dat het fou-
tenpercentage laag tot middelmatig is. 

1.7. Algemene conclusies 

De doelstellingen die bij de invoering en de aanpas-
sing van de regelgeving over de TBS werden gefor-
muleerd, waren onvoldoende specifiek, meetbaar, 
coherent of tijdsgebonden. Bovendien waren latere 
bijsturingen en initiatieven niet altijd consistent of 
voldoende onderbouwd. 
 
Een algemene doelstelling speelt wellicht sinds het 
begin al mee, maar is nooit uitdrukkelijk verwoord, 
met name het welzijn en arbeidscomfort van het 
personeel. De vraag rijst of de TBS een algemeen 
statutair recht is dat naast de verloning en andere 
elementen de aantrekkelijkheid van het beroep zou 
kunnen uitmaken. De vraag is ook of specifieke per-
soneelsproblemen zoals burn-out andere specifieke 
maatregelen vragen.  
 
De administratie volgt de realisatie van de doelstel-
lingen en de effecten van de maatregelen te beperkt 
of eenzijdig op. De budgettaire informatie is vooral 
bij het niet-hoger onderwijs ontoereikend. Voor het 
hoger onderwijs heeft de Vlaamse Gemeenschap de 
kosten in de periode 2001-2006 ruim onderschat.  
 
De toepassing van de regelgeving vertoont een lage 
tot middelmatige foutenlast dankzij interne beheer-
singsmaatregelen. 

1.8. Aanbevelingen 

De Vlaamse Regering zou de doelstellingen van haar 
TBS-beleid meer specifiek, meetbaar, coherent en 
tijdsgebonden moeten formuleren en inpassen in de 
globale eindeloopbaanproblematiek. 
 
Indien het arbeidscomfort van het onderwijsperso-

neel tot de doelstellingen behoort, moet de Vlaamse 
Regering dit expliciteren, onderbouwen en trachten 
te kwantificeren. 
 
Het is wenselijk dat de Vlaamse Regering in een 
parlementair debat over de doelstellingen van het 
TBS-beleid ook de modaliteiten van de TBS in-
brengt. De essentialia van de TBS-modaliteiten moe-
ten worden vastgelegd bij decreet. 
 
De administratie zou ten behoeve van de Vlaamse 
Regering de effecten van het TBS-beleid beter in 
kaart moeten brengen. Dat moet de Vlaamse Rege-
ring toelaten de uitvoering van de maatregel op te 
volgen en eventueel bij te sturen.  
 
De Vlaamse Regering moet het parlement beter in-
formeren over de kosten van de TBS. 

2. Antwoord van de minister 

2.1. Over de doelstellingen en effecten 

 
De heer Frank Vandenbroucke vindt het correct dat 
de doelstellingen bij de hervorming van het stelsel 
door zijn voorgangster, mevrouw Marleen 
Vanderpoorten, op regeringsniveau werden geformu-
leerd. Die herziening ligt in de lijn van de doelstel-
lingen van het Generatiepact en beoogt een hogere 
activering. Men kan daarvan de resultaten zien. De 
minister vindt dit belangrijk. 
 
In zijn beleidsnota heeft de minister uitdrukkelijk 
gesteld dat hij zich verder inschrijft in de doelstellin-
gen van deze bijsturing, meer bepaald als hij stelde 
dat het onderwijs zijn ervaren werknemers te vroeg 
kwijtraakt. Dit kost niet alleen veel geld, maar het 
betekent ook een verlies van goede krachten, des-
kundigheid en ervaringskennis. Leerkrachten moeten 
daarom gestimuleerd worden om langer actief te 
blijven en om graag te blijven werken. Dit is makke-
lijker gezegd dan gedaan. Dit kan door de job boei-
ender te maken, met de mogelijkheid tot taak- en 
functiedifferentiatie,  door de invoering van het men-
torschap, door leerkrachten – ondermeer via functie-
beschrijvingen en evaluaties – aan te moedigen tot 
verdere professionele ontwikkeling. De laatst afge-
sloten cao’s omvatten diverse maatregelen die hier-
toe bijdragen. De basis hiervoor werd gelegd in het 
sociaal overleg. Zo werd ook een draagkracht hier-
voor gecreëerd. De bestaande TBS-regeling zal on-
gewijzigd blijven.  
 
Wat betreft de aanbeveling in verband met het 
grondwettelijke legaliteitsbeginsel, waarbij wordt 
gesteld dat de decreetgever de essentialia van de 
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TBS-modaliteiten moet vaststellen, kan de minister 
enkel vaststellen dat de Raad van State vooralsnog 
geen opmerking heeft geformuleerd bij de diverse 
wijzigingsbesluiten van de Vlaamse Regering. 
 
Het Rekenhof merkt verder op dat de administratie 
de realisatie van deze doelstellingen te beperkt of 
eenzijdig opvolgt. Het statistische jaarboek en het 
arbeidsmarktrapport van het departement Onderwijs 
en Vorming volgt nu de evolutie van de TBS in vol-
tijdse eenheden (FTE) op. De minister heeft zijn 
administratie de opdracht gegeven om na te gaan op 
welke wijze de effecten van de TBS-regeling in deze 
of in andere rapporten duidelijker kunnen voorge-
steld worden. Bovendien zal hij deze rapporten ter 
beschikking stellen van de leden van de commissie 
Onderwijs. Een eerste document mag in het voorjaar 
2008 worden verwacht. 

2.2. Over de budgettering 

Het Rekenhof merkt op dat de begrotingsstukken 
niet voorzien in afzonderlijke kredieten voor de ter-
beschikkingstelling, behalve voor het hoger onder-
wijs. Er is ook onvoldoende inzicht in de kosten van 
de maatregel. Ondanks een betere opvolging, lagen 
de werkelijke uitgaven in het hoger onderwijs aan-
zienlijk hoger dan aanvankelijk geraamd, stelt het 
Rekenhof. Dat klopt volgens de minister. 
 
Het is zo dat de kredieten voor de betaling van de 
wachtgelden voor het niet-hoger onderwijs momen-
teel in de begroting van de Vlaamse Gemeenschap 
inderdaad niet op een aparte onderwijsallocatie 
staan. Het departement Onderwijs en Vorming be-
groot de kredieten voor het onderwijspersoneel als 
één geheel en gebruikt voor wat de salarissen betreft 
het loonmodel. Deze totale raming wordt vervolgens 
verder gesplitst voor de verschillende onderwijsni-
veaus, -soorten en -netten. 
 
Een herziening van de structuur van deze begro-
tingsopmaak zal technisch worden onderzocht, maar 
is slechts een middel om het door het Rekenhof 
vooropgestelde doel te bereiken, namelijk transpa-
rantie en inzicht in de budgettaire kost van de TBS- 
regeling. Alleszins zal alvast in de memorie van 
toelichting bij de begroting de kostprijs van de TBS-
regeling worden vermeld. 
 
De opvolging van het budget zal bovendien ook 
integraal deel uitmaken van het hiervoor vermelde 
rapport.  

2.3. Over de toepassing van de regelgeving 

Hierover merkt het Rekenhof op dat de administratie 

voor de behandeling van de concrete personeelsdos-
siers al heel wat interne beheersingsmaatregelen 
heeft ingebouwd, zodat de risico’s op fouten beperkt 
zijn. De resultaten van de steekproefcontrole hebben 
bevestigd dat het risico op fouten binnen het TBS- 
systeem beperkt zijn. 
 
De minister zegt dat in de loop van 2006 een aantal 
stappen van de berekening – op basis van het bestu-
deren van de betrokken regelgeving – bijkomend 
geautomatiseerd zijn, na grondige testen op een re-
presentatief staal aan dossiers. Op die manier zijn 
bepaalde parameters die in de door het Rekenhof 
onderzochte dossiers tot een fout hebben geleid, 
aangepast voor alle toekomstige dossiers. Dergelijke 
fouten kunnen zich bijgevolg in de toekomst niet 
meer voordoen. Hierdoor zal de beperkte foutenmar-
ge van alle TBS-dossiers in de toekomst nog verder 
worden gereduceerd. 
 
Ten slotte en volledigheidshalve meldt de minister 
dat hij naar aanleiding van het verslag van het Re-
kenhof en zijn reactie daarop begin december 2007 
een schriftelijke vraag van de heer Jos De Meyer 
heeft ontvangen (schriftelijke vraag nr. 90 van 4 
december 2007). De minister verwijst naar zijn 
schriftelijk antwoord.  

3. Vragen en opmerkingen van de leden 

Mevrouw Cathy Berx begrijpt de minister als hij zegt 
dat de werkzaamheidsgraad in het onderwijs moet 
worden verhoogd en dat hiervoor een aantal stappen 
werden ondernomen. Toch rijst de delicate vraag of 
de TBS-regeling te verzoenen valt met het Genera-
tiepact. Dit geldt des te meer omdat de context waar-
in de maatregel in 1984 werd ingevoerd – een hoge 
jeugdwerkloosheid en een zekere substitutie van 
oudere door jongere leerkrachten – totaal is gewij-
zigd. Moet men niet stilaan de politieke moed heb-
ben om grotere vraagtekens te plaatsen bij het voort-
bestaan van de TBS-regeling, en om de leeftijds-
grens op te trekken? 
 
Mevrouw Katleen Martens heeft een vraag over de 
budgettering van het niet-hoger onderwijs. Zal de 
minister voor transparantie zorgen door het bedrag 
voor de TBS specifiek te vermelden in de toelichting 
bij de begroting? Is er een specifieke reden waarom 
de kredieten voor de betaling van de wachtgelden 
niet in een aparte basisallocatie worden opgenomen? 
 
Mevrouw Martens heeft ook een bedenking bij de 
aanbeveling omtrent het grondwettelijk legaliteitsbe-
ginsel. Daarover zegt de minister in zijn antwoord 
dat de Raad van State nog geen opmerking heeft 
geformuleerd. Nochtans verplicht de Grondwet tot 
een decretale regeling van de essentialia van de 



Stuk 37 (2007-2008) – Nr. 2  8 
 
 
TBS-modaliteiten.  
 
Voor de heer Ludo Sannen is het niet zo duidelijk dat 
het activeringsbeleid zijn vruchten begint af te wer-
pen, zoals de minister stelt. Wel is het zo dat de ge-
wijzigde regelgeving – namelijk het verhogen van de 
leeftijdsgrens – resultaten aflevert. Waar baseert de 
minister zich op om te zeggen dat mensen echt be-
wust kiezen om langer actief te blijven in het onder-
wijs? De spreker heeft het gevoel dat er in weinig 
scholen een personeelsbeleid is rond het creëren van 
meer kwaliteitsbeleving en een duidelijke beroeps-
begeleiding voor oudere werknemers. In die zin is de 
heer Sannen verheugd dat de minister voorlopig 
geen wijzigingen wenst aan te brengen aan de TBS-
regeling. 
 
Mevrouw Sabine Poleyn zou het goed vinden dat er 
in het parlement een verder debat kan worden ge-
voerd over de TBS-regeling. Kan de minister hier-
over nog meer evaluatiegegevens bezorgen? Zo kan 
worden nagegaan of er op termijn nog andere be-
leidsinitiatieven moeten worden genomen, bijvoor-
beeld in de zin zoals door de heer Sannen gesteld. 
 
De heer Hans Schoofs verwijst naar het debat des-
tijds over de leeftijdsgrenzen van de TBS-regeling. 
Een van de oplossingen die werd aangereikt was het 
creëren van middenkaders. Ondertussen is het men-
torschap ingevoerd, alhoewel dit nog op een beperk-
te schaal is. Wat is de visie van de minister hierover? 

4. Antwoorden van de minister en het Rekenhof 

In antwoord op de vraag van mevrouw Martens, stelt 
de minister dat het feit dat het niet op een aparte 
begrotingsallocatie staat, te maken heeft met de ma-
nier waarop het departement Onderwijs en Vorming 
de ramingen maakt van de globale personeelskost, 
waarbij de TBS een onderdeel is. In het jargon van 
het departement heet dit het loonmodel. Dat is een 
geïntegreerd geheel. Er kunnen wel analyses worden 
gemaakt om na te gaan welk deel naar TBS gaat. 
Maar er is geen onderscheid naar begrotingsalloca-
tie. Het is niet eenvoudig om dit te wijzigen. 
 
De heer Adri De Brabandere stelt dat het gaat om 
een grote groep TBS’ers, namelijk 11.000 personen. 
Daarom vraagt het Rekenhof hierover voldoende 
transparantie inzake de kosten. 
 
De minister is het eens met de heer Sannen over de 
gebruikte termen. Activering is de positieve kant van 
een verhaal van langer werken. Het is inderdaad niet 
geweten in hoeverre mensen die langer aan de slag 
blijven, dit doen omdat ze hiertoe positief werden 
gestimuleerd. Het vastgestelde effect is het gevolg 
van het sluiten van een aantal poorten door regelge-

ving. Wel denkt de minister dat er momenteel heel 
wat instrumenten ter beschikking zijn. 
 
De heer Adri De Brabandere verwijst naar het staaf-
diagram op bladzijde 25 van het rapport van het Re-
kenhof dat de daling weergeeft van het aandeel van 
55-jarigen en ouder dat TBS geniet en die louter het 
gevolg is van de gewijzigde regelgeving. Het taartdi-
agram op bladzijde 23 geeft aan in hoeverre perso-
neelsleden bereid zijn een TBS aan te vragen. Een 
analyse van de evolutie van deze laatste gegevens 
tussen 2002 en 2006 werd niet gemaakt. Daarvoor 
heeft het Rekenhof te weinig gegevens. 
 
Een meer grondige evaluatie zoals gevraagd door 
mevrouw Poleyn, staat niet onmiddellijk op de be-
leidsagenda van de minister. Het kan wel interessant 
zijn om binnen enige tijd  na te gaan of de nieuwe 
instrumenten zoals de mentoruren, de 13 miljoen 
euro voor meer beleidskader in secundaire scholen, 
de functiebeschrijving en evaluatie aanzetten tot een 
meer leeftijdsbewust personeelsbeleid. De minister is 
er ook van overtuigd dat indien er meer budgettaire 
ruimte is, het investeren in meer mentoruren interes-
sant kan zijn. 
 
Mevrouw Monica Van Kerrebroeck, voorzitter, 
drukt haar bekommernis uit dat het mentorschap niet 
als een uitgroeibaan mag worden beschouwd. De 
minister is het daarmee eens. Volgens mevrouw 
Monica Van Kerrebroeck is leeftijd een belangrijk 
aspect, maar zijn er leerkrachten die op oudere leef-
tijd nog steeds zeer goed kunnen lesgeven. Omge-
keerd worden burn-outs niet steeds opgelost door 
bepaalde nepstatuten. 
 
De heer Ludo Sannen is het hier ten dele mee eens 
maar men moet mensen in een loopbaan ook nieuwe 
uitdagingen kunnen geven waardoor men terug zin 
krijgt in lesgeven. De Vlaamse regelgeving is bij-
voorbeeld in het leerplichtonderwijs zo stringent dat 
men moeilijk leerkrachten nieuwe uitdagingen kan 
geven. 
 
De minister is het eens met deze visie. Hij verwijst 
naar de bespreking van het mentoraat waarbij bena-
drukt werd dat men niet zomaar volledig uit een klas 
kan stappen. Het gaat ook om afwisseling in de 
loopbaan. 
 
 
De verslaggever,  De voorzitter, 
 
Sabine Monica 
POLEYN  VAN KERREBROECK 
 
 

 
 


